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انتفاعصدهاهزاردلارياماراتيها
ازهرروزتأخيردرپروندهمتهمانكرسنت

رسيدگي به پرونده متهمان داخلي قرارداد پرحاشيه كرسنت در قوه 
قضائيه به كندي پيش مي رود و اين روند تنها به نفع مديران شركت 
اماراتي كرسنت است تا از ايران جريمه بيشتري را مطالبه كنند. 
به گزارش فارس، در حالي سال 96 از نيمه گذشته است كه حدود چهار 
سال پيش بيژن زنگنه در جلس��ه رأي اعتماد براي انتخاب وزير نفت به 
نمايندگان مجلس قول داد، 15 - 10 روزه پرونده كرسنت را جمع خواهد 
كرد، اما با گذشت بيش از چهار س��ال هنوز اين پرونده در جريان است و 
نتيجه آن نيز مشخص نيس��ت. نكته مهمي كه بايد در خصوص پرونده 
چندهزار صفحه اي كرسنت اشاره كرد باز بودن پرونده داخلي كساني است 
كه به طور مستقيم در آن نقش داشتند افرادي مانند آقايان، علي ترقي جاه، 
م. ت، ح. ر و... كه رسيدگي به پرونده هر يك از اين افراد و اعلام رأي دادگاه 

مي تواند جريان بررسي پرونده كرسنت را با تغييراتي مواجه كند. 
براساس اين گزارش در جريان امضاي قرارداد كرسنت افرادي به ايفاي 
نقش پرداختند كه مدت هاست اتهاماتي چون دريافت و پرداخت رشوه 
و واسطه گري بين مديران اصلي را در پرونده خود دارند. پيشتر برخي از 
اين افراد كه اكنون نيز در سمت هاي دولتي مسئوليت دارند احضار شدند 
و براي برخي از آنها احكامي صادر ش��د اما ظاهراً اين احكام به متهمان 
ابلاغ نشده است؛ احكامي مانند پرداخت جريمه و انفصال از خدمت كه 
اگر اين احكام اجرايي شود، قطعاً مي تواند نشان دهنده صلابت دستگاه 

قضايي كشور باشد. 
آنچه بايد اشاره كرد اين است كه اطاله دادرسي پرونده كرسنت نه تنها 
براي كشور منافعي ندارد بلكه مستقيماً مديران شركت كرسنت از آن 
نفع خواهند برد و جريمه هاي چند صدميليون دلاري را به ازاي هر روز 
تأخير به جيب خواهند زد. به همين دليل انتظ��ار مي رود قوه قضائيه 
هرچه سريع تر رسيدگي به اتهامات متهمان اصلي پرونده كرسنت را به 
پايان رساند. بررسي هاي خبرنگار فارس نشان مي دهد كه چندين پرونده 
در خصوص قرارداد كرس��نت در داخل كشور مفتوح است كه برخي از 
آنها مشمول مرور زمان ش��ده و ديگر پيگيري نمي شود، در صورتي كه 
اگر اين پرونده ها مورد بررسي قرار گيرد، قطعاً در رأي دادگاه بين المللي 

كرسنت تأثيرگذار خواهد بود.

ش�ركت مل�ي نف�ت در حال�ي ق�رارداد 
جديدي در ح�وزه ال ان جي با يك ش�ركت 
خارج�ي بس�ته اس�ت ك�ه جزئي�ات اي�ن 
قرارداد نش�ان مي دهد گاز اي�ران با قيمتي 
ارزان ب�ه ش�ركت خارجي واگذار مي ش�ود. 
به گ��زارش »ج��وان« هفته گذش��ته ب��ود كه 
نخس��تين ق��رارداد ف��روش گاز طبيعي جهت 
تولي��د گاز مايع ش��ده )LNG( صادراتي، بين 
 IFLNG ش��ركت ملي نفت ايران و ش��ركت
تح��ت مالكيت ش��ركت پالاي��ش گاز خارك و 
شركت نروژي Hemla امضا شد. اين شركت 
با استفاده از شناور Carribean FLNG كه 
متعلق به شركت نروژی Exmar بوده و تحت 
قرارداد اجاره در اختيار ش��ركت IFLNG به 
عنوان نماينده انحصاري شركت Exmar قرار 
 LNG مي گيرد، توانايي تولي��د 500 هزار تن

در س��ال را دارد. طب��ق اين قرارداد 20 س��اله، 
روزان��ه 2/3 ميليون مترمكعب گاز ش��يرين از 
پالايش��گاه هفتم پارس جنوب��ي در اختيار اين 
ش��ركت خارجي قرار مي گيرد و اين شركت با 
تبديل آن به ال ان ج��ي، محموله هاي خود را به 
فروش مي رساند. نكته مهم در اين باره قيمت هر 
متر مكعب گاز طبيعي است كه شركت ملي نفت 

آن را حدود هفت سنت قرار داده است. 
براي آنكه بداني��م اين قيمت تا چ��ه حد ارزان 
اس��ت بايد بدانيم كه قيمت فعلي صادرات گاز 
به تركيه حدود 17 س��نت، پتروشيمي ها 8/5 
سنت و گاز سي ان جي 11 سنت است. به بيان 
س��اده تر ارزان ترين گاز در اختيار اين ش��ركت 
نروژی قرار گرفته اس��ت تا اين شركت در سال 
بيش از 180ميليون تن ال ان جي توليد كرده و 
به فروش برساند. هدف گذاري وزارت نفت براي 

ص��ادرات گاز از طريق ال ان جي تا چهار س��ال 
آينده 18ميليارد مترمكعب در سال است. 

    چرا ۷ سنت؟
قرار است اين ش��ركت نروژی با استفاده از يك 
شناور، FLNG  گاز ايران را مايع سازي كرده و 
صادر كند. اين شركت همانطور كه اشاره شد گاز 
ايران را حدود هفت سنت مي خرد و نكته قابل 
تأملش آنجاست كه اين گاز، گاز پالايش شده و 
شيرين اس��ت كه ديگر نيازي به پالايش ندارد. 
اين امتياز مهمي براي ش��ركت نروژی است كه 
البته با بخشنامه اخير وزير نفت خوشبخت تر از 

هر شركت ديگري شده است. 
وزي��ر نف��ت در دوران��ي ك��ه بحث خ��وراك 
پتروشيمي ها داغ بود گفته بود هزينه استخراج 
و پالايش هر مت��ر مكعب گاز طبيع��ي بيش از 
10 س��نت بود كه  براي نخس��تين ب��ار پرده از 

هزينه هاي گازي برداشت و اندكي بعد اعلام كرد 
اين هزينه 1۴ سنت است اما در نهايت ناباوري با 
هديه يارانه اي شيرين به اين شركت نروژی، همه 

توجهات را به خود جلب كرد. 
وزارت نفت طي دو سال گذشته دو ابلاغيه درباره 
قيمت گ��ذاري گاز براي تحويل ب��ه واحدهاي 
كوچك ال ان ج��ي را اعلام كرده اس��ت كه در 
دس��تور العمل نخس��ت، قيمت هر متر مكعب 
گاز طبيعي حداقل 13 س��نت بود كه اين رقم 
در بخشنامه دوم به هفت س��نت كاهش يافت 
و از طرفي ديگر هزينه حمل و نقل هم بر عهده 

شركت ملي نفت ايران گذاشته شده است. 
اين به آن معناست كه رانت بزرگي در اختيار اين 
شركت نروژی قرار گرفته اس��ت، زيرا بر اساس 
گزارش هاي بين الملل��ي هزينه حمل ال ان جي 
از خاورميانه به شرق آس��يا معادل 1/5 دلار بر 
هر ميليون بي تي يو اس��ت. اين در حالي است 
كه در س��ه ماه اخير متوس��ط قيمت ال ان جي 
بازار ژاپن- كره ) طبق گ��زارش platss ( برابر 
هفت دلار بر هر ميليون بي تي يو بوده است كه با 
محاسبه از طريق فرمول اول قيمت گاز تحويلي 

بابت ال ان جي حدود هفت سنت خواهد شد. 
از طرف ديگر گزارش هاي متعددي در چند سال 
اخير از جمل��ه گزارش اخير مرك��ز پژوهش هاي 
مجلس تحت عنوان مقايسه خط لوله و ال ان جي 
نش��ان داده اند ك��ه بازارهاي محتم��ل صادرات 
ال ان جي ايران از جمله شرق آسيا و اروپا به خصوص 
در قيمت هاي پايي��ن نفت بازاره��اي اقتصادي 
نيس��تند، بنابراين اين موضوع ش��ايد دليل اين 
تخفيف بزرگ وزارت نفت به اين شركت نروژي را 
روشن كند چرا كه با وجود اين تخفيف 50 درصد 
خواهد بود كه صادرات گاز ايران به صورت ال ان جي 

به اين بازارها اقتصادي مي شود. 
بر اساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، در 
قيمت فعلي نفت سود خالص حاصل از صادرات 
گاز به بازارهاي صادراتي بين صفر تا 10 سنت 
در هر متر مكعب است كه اين موضوع در فواصل 
بالاي 3 هزار كيلومتر مصداق دارد و همچنين 
سود خالص صادرات گاز در بهترين حالت يعني 
در زماني كه قيمت نفت به 100 دلار در هر بشكه 
برسد در بازارهاي منطقه حدود 35 سنت در هر 

متر مكعب خواهد بود.

هادی   غلامحسینیهادی  نیک نام

طبق مصوبه ستاد 
اربعين، نرخ بليت حملونقل

اتوبوس براي ايام اربعين   در راستاي جبران 
تردد يك سرخالي دو برابر مي شود، اما نرخ ها 
تا پنج برابر افزايش يافته است. اين در حالي 
اس�ت كه از نظر قانوني، ش�رعي، اخلاقي و 
معرفتي صحيح نيست اربعين را دستاويزي 
براي كسب درآمد قرار دهيم و اين راهپيمايي 
و س�فر معن�وي را ب�ا مطام�ع دني�وي و 
زياده خواه�ي و س�ودجويي آل�وده كني�م. 
طبق مصوبه ستاد اربعين، نرخ بليت اتوبوس براي 
ايام اربعين   در راستاي جبران تردد يك سرخالي 
دو برابر مي شود و به عنوان مثال نرخ بليت مسير 
تهران � مهران كه در اي��ام عادي  38 هزار تومان 
است،  در اين ايام به حدود 76 هزار تومان افزايش 
مي يابد و اين بابت جبران ترددهاي يك سر خالي 

ناوگان است. 
در اين ش��رايط با وجود ادعاي دول��ت مبني بر 
نظارت دقيق بر ن��رخ  بليت ها خصوص��اً در ايام 
پيك سفر اربعين، بررسي ها از دفاتر فروش بليت 
اتوبوس در سطح شهر حاكي از آن است كه نرخ 
بليت اتوب��وس در برخي دفات��ر و آژانس ها براي 

تهران- مهران از 128 هزار تومان شروع مي شود 
و تا 230 هزار تومان ادامه دارد. 

طب��ق تصميم انجم��ن ش��ركت  هاي هواپيمايي و 
سازمان هواپيمايي كشوري، قيمت بليت پرواز تهران 
� نجف � تهران براي اربعين امس��ال يك ميليون و 
200 هزار تومان و تهران �  بغ��داد � تهران نيز يك 
ميليون و 200 هزار تومان تعيين شد، همچنين نرخ 
بليت پرواز مشهد �  نجف � مشهد يك ميليون و 500 
هزار تومان، نرخ بليت پرواز مشهد � بغداد �  مشهد 

نيز يك ميليون و 500 هزار تومان تعيين شد.  
 بررسي خبرنگار فارس از آژانس  هاي فروش بليت 
هواپيما در س��طح ش��هر، منطقه خيابان استاد 
نجات اللهي و برخي آژانس هاي معرفي شده در 
فهرست س��ازمان هواپيمايي كشوري هم نشان 
از نبود نظ��ارت و جولان مافياي بلي��ت،  در ايام 
اربعين حسيني دارد. ش��ركت هاي هواپيمايي  
برخي پرواز هاي خود را براي س��فرهاي هوايي 
اربعين ب��از كرده ان��د و بليت با نرخ هاي بس��يار 
بالاتر از قيمت هاي تعيين شده عرضه مي كنند 
يا صندلي هاي خود را به چارتركننده فروخته و 
در سيستم خريد هاي اينترنتي خود )سايت  هاي 

ايرلاين  ها( مدعي تكميل صندلي ها هستند.

شبکه حمل و نقل با گراني از اربعيني ها پذيرايي مي كند 

افزايش 3 برابري نرخ بليت اتوبوس  تهران- مهران

بانوینفت!
همانطور كه پيش بيني مي شد وزير نفت براي مرضيه شاهدايي مديرعامل 
شركت ملي صنايع پتروش��يمي حكم قائم مقامي صادر كرد، شايد اين 
سمت براي شاهدايي يك سمت دهان پركن باشد ولي كيست كه نداند 
قائم مقامي زنگنه تشريفاتي ترين سمتي است كه مي توان تجربه اش كرد. 
براي كسي كه قصد استراحت دارد، براي مديري كه دنبال يك كار سبك 
است، براي معاوني كه فقط مي خواهد در صحنه باشد، قائم مقامي زنگنه 
بهترين پوزيشني است كه مي توان به آن دست يافت. هم خودش سود 
مي كند و هم زنگنه اينگونه القا مي كند كه تمركز تصميم گيري را در نفت 

از بين برده است، حال اگر اين قائم مقام يك »بانو« باشد كه چه بهتر. 
از ديروز تا به امروز چه واژه ها كه تبديل به سروده نشد و چه ديوان ها كه 
نظم و نثر را به قافيه و وزن نرساند. رسانه هاي همسو با وزارت نفت چه 
فضاي رمانتيكي را به صحنه كشاندند و زنگنه را تابوشكن بزرگ عرصه 
مديريت نظام جمهوري اس��لامي ايران قلمداد كردند. تيترها ساخته 
شده و واژه هاي »نخستين بار« و »سنت ش��كني« و... براي وزيري به 
كار برده شد كه همه راه ها بايد به او ختم شود. نحوه مديريت زنگنه از 
»كفر ابليس« هم مشهورتر است؛ وزيري كه مهم ترين ويژگي حكمراني 
در سازمانش تمركز شديد تصميم گيري در يك اتاق است و برهمين 
اساس هركس بتواند وي را متقاعد كند، مي تواند روي همه گزارش هاي 
كارشناسي خط بطلاني بزرگ بكشد، چون در چارچوب فكري - عملي 

زنگنه چيزي درست است كه خود به آن معتقد است و لاغير. 
بارها نوشتيم كه در چنين سيستمي به ويژه در دوره فعلي كه تشديد شده 
است، مديراني بايد حضور داشته باشند كه بتوانند خوب »چشم« بگويند و 
اگر نگويند دو راه بيشتر ندارند؛ اگر مستقل و آزاده باشند استعفا مي كنند و 
مي روند مانند جوادي، معظمي، شعري مقدم، قمصري و... اما اگر حضور در 
صندلي را بر هر چيز ترجيح بدهند بدون كمترين اعتراضي بايد دستورات 
برگرفته از يك »اراده« را پياده كنند.  خب تقريباً گروه اول در نفت حضور 
ندارند و همين مصيبت كار را براي وزير نفت آسان كرده است و تهديد وزير 
مبني بر كنار گذاشتن مديراني كه به دولت رأي نداده اند، محافظه كاري را 

به »ستاره سازي« از وزير نفت پيوند زده است. 
اين موارد از آن جهت مطرح شد كه بدانيم سمتي مانند قائم مقامي با 
آنكه پر طمطراق است اما در درجه اي از سمت هاي نفتي قرار دارد كه 
با حضور وزير فعلي بسيار تشريفاتي است. در برخي دوره ها اين سمت 
وجود داشت كه دو دوره از اهميت خاصي برخوردار است؛ يكي حضور 
مرحوم كردان در دولت نهم و ديگري حضور هامانه در دولت يازدهم، 

اولي قدرت بسيار داشت و دومي تقريباً بي زمين براي عرض اندام. 
زنگنه كه در سال 92 گفته بود نفتي ها را به نفت باز مي گرداند براي زدودن 
فضاي ضدمنابع انساني كه در باره وي وجود داشت، سيدكاظم وزيري هامانه 
را كه از »مظلوميت« خاصي در بركناري معروف��ش بهره مي برد به قائم 
مقامي خود برگزيد با انبوهي از اختيارات كه بيش��تر حول مسائل منابع 
انساني مي چرخيد. زمان كه سپري شد و ميخ ها كوبيده شد، اين اختيارات 
از هامانه گرفته شد تا در نهايت وي استعفا كند و اندكي بعد در يك مصاحبه 

بگويد هيچ اختياري نداشته و هر چه داده شد، گرفته شد. 
بود و نبود هامانه در سمت قائم مقامي هيچ تأثيري بر امور وزارت نفت 
نداشت و زنگنه خودش بود و لايه اول تيم مديريتش. از وقتي كه هامانه 
رفت كس��ي بر جايگاه قائم مقامي تكيه نزد تا بار ديگر ثابت شود هيچ 
تفاوتي ميان بودن و نبودن قائم مقامي وجود ندارد و بيشتر جايگاهي 
است براي خريدن مشروعيت؛ يكبار براي جا باز كردن در دل نفتي ها 
با استفاده از هامانه و ديگري سنت شكني در عرصه مديريتي كشور با 
انتصاب مرضيه ش��اهدايي به اين س��مت. چه چيزي از اين بهتر براي 
قاطبه مردم كه بي خبر از همه جا، براي او »كف« خواهند زد و زنگنه را 
تنها وزيري معرفي كنند كه يك زن را در جايگاه دوم وزارت نفت قرار 
داده است. اگر اين سمت در نفت راهبردي است پس دليل عدم تعيين 

تكليف طي يك سال اخير چه بوده است؟!
نقطه مقابل اين ذهنيت، شناخت نفتي هاست كه مي دانند كه اولاً قائم 
مقامي زنگنه در نفت، نهايتش به حضور در همايش ها ختم مي شود و 
دوماً يك ابزار هوش��مندانه براي توجه ويژه وزير نفت به جايگاه زنان 
است. دقيقاً مانند اتفاقي كه براي جوانگرايي افتاده است و »شاگردان« 
با اين ش��عار جذاب به مديريت برگزيده ش��دند. همانطور كه وزيري 
هامانه، مهره اي بود براي افزايش مقبوليت وزير نفت، حالا ش��اهدايي 
كه لقب »بانو« را يدك مي كش��د مهره اي ديگر اس��ت كه وزير نفت را 
خوشنام خواهد كرد. در پايان هم بهتر است بخشي از گفت و گوي سال 
گذشته هامانه پس از اس��تعفايش را بخوانيم كه مي تواند به صراحت 
افكار را تنوير كند كه جايگاه قائم مقامي چيس��ت و به چه كار مي آيد: 
هامانه پس از استعفا: با صدور بخشنامه هاي متعدد از سوي وزير نفت، از 
اختياراتي كه در اوايل دولت و به صورت رسمي به من ابلاغ شده بود، به 
تدريج كاسته مي شد. كاهش اختيارات تا آنجا ادامه يافت كه به تدريج 
احس��اس مي كردم جايگاه قائم مقام وزير حالتي نمادين يافته و ديگر 
اثربخشي لازم را ندارد. از سوي ديگر، من گره گشاي مشكلات كاركنان 
بودم و روزانه 10تا 20 ملاق��ات با كاركنان و مديران داش��تم. بعضي 
افراد و مس��ئولان هم مشكلاتي داش��تند كه به راحتي با من در ميان 

مي گذاشتند. تقريباً روزانه 10 تا 12 ساعت كار مفيد انجام مي دادم.

اقدام عجيب وزارت نفت با ارزان ترين فروش گاز در يك قرارداد  

یارانهگازيزنگنهبهیکشركتنروژی
وزارت نفت در قرارداد جديد خود با يك شركت نروژی قيمت گاز شيرين صادراتي را به ۷ سنت تقليل داده است

تعلل دولت در اعلام نرخ شکر و گندم در سال 
زراعي جديد، زنگ خطري است براي رسيدن 
به اهداف سياس�ت هاي اقتص�اد مقاومتي و 
خودكفايي كه سال هاس�ت از س�وي وزارت 
جهاد كشاورزي وعده داده مي شود. شواهد 
حاكي از آن است كه اين مهم با مخالفت برخي 
در كابينه روبه رو است، چرا كه در دو سال اخير 
اين نرخ با تأخير چندين ماهه اعلام مي شود، 
گويي كاهش تولي�د و رغبت كش�اورزان در 
دستور كار قرار گرفته تا س�الانه پول زيادي 
بابت اين خريد هاي تضميني هزينه نش�ود و 
ارز مبادل�ه اي در اختيار واردات ق�رار گيرد. 
شايد زماني رؤيا به نظر مي رسيد كه كشور در توليد 
شكر و گندم به خودكفايي برسد اما اكنون زمان 
زيادي تا تحقق اين رؤيا باق��ي نمانده البته هنوز 
اما و اگرهايي وجود دارد؛ وزارت جهاد كشاورزي 
مي گويد، پس از گندم حدود سه سال ديگر كشور 
در زمينه توليد ش��كر به خودكفايي مي رس��د اما 
با گذشت هش��ت ماه، قيمت ش��كر اعلام نشده و 
كارخانجات بلاتكلي��ف مانده ان��د، چغندركاران 
طلبشان را نگرفته اند، هنوز از نرخ خريد تضميني 
خبري نيست. همين اتفاق براي گندم نيز افتاده 
است، گندمكاران همچنان از دولت طلبكارند و نرخ 

خريد تضميني اعلام نشده تا تكليف گندمكاران 
براي س��ال زراعي جديد روشن ش��ود. در حالي 
كه قانون مص��وب مجلس به صراح��ت مي گويد 
تا قبل از شروع س��ال زراعي جديد يعني تا پايان 
ش��هريورماه دولت بايد مطابق ن��رخ تورم قيمت 
خريد تضميني گن��دم را اعلام كن��د. همچنين 
سال گذشته با وجود تورم 9درصدي تنها قيمت 
تضميني گندم 2/2 درصد اضافه شد و امسال هم 
ظاهراً از گوشه و كنار شنيده مي شود كه خبري از 
افزايش قيمت تضميني گندم نيس��ت. متأسفانه 
هنوز كس��اني در دولت هس��تند كه رس��يدن به 
خودكفايي را به اصطلاح خودش��ان »مزخرف« 
مي دانند. وزير راه و شهرسازي زماني مسكن مهر را 
مزخرف مي دانست و عيسي كلانتري مشاور معاون 
اول دول��ت يازدهم معتقد اس��ت، خودكفايي در 
كشاورزي مزخرف است. وي با احساسي خواندن 
اين آرمان به واس��طه جوابتداي انقلاب، سردمدار 
مخالفت سنگين با اصل »خودكفايي كشاورزي« 
است. شايد اتفاقات فوق و زمزمه توجيه اقتصادي 
واردات اين محصولات كشاورزي و استراتژيك به 
اين معنا باشد كه عده اي به دنبال واردات هستند نه 
تقويت توليد داخل و رسيدن به خودكفايي. مشاور 
وزير جهاد كشاورزي در واكنش به تأكيد برخي بر 

واردات ارزان گندم مي گوي��د: آنها كه مي گويند 
قيمت گندم خارجي پايين تر از داخلي است و بايد 
وارد كنيم بدانند كه اگر نرخ ارز به صورت شناور و 
براساس بازار باشد، ديگر واردات هم معني ندارد و 
در واقع اكنون ما داريم به كالاي خارجي سوبسيد 
مي دهيم. اسماعيل اسفندياري پور در مورد اينكه 
برخي معتقدند، گلوتن گندم توليد داخل پايين 
است و براي مصارفي همچون صنايع، بيسكويت 
و نان صنعتي به درد نمي خورد، مي افزايد: مجموع 
گندم با گلوت��ن بالا براي مص��ارف صنعتي ۴00 
هزار تن است، ولي ما بالاي يك ميليون تن گندم 
با گلوتن بس��يار بالا توليد مي كني��م و اين حرف 
بهانه اي براي رانت واردات است. مشاور وزير جهاد 
كشاورزي با اشاره به اينكه اگرچه ممكن است در 
بحث توليد گندم هزار و يك مشكل داشته باشيم، 
تأكيد مي كند: تف��اوت قيمت داخلي با مش��ابه 
خارجي اگر چه ممكن است به يك ميزان نباشد، 
اما كيفيت گندم مان به مراتب بهتر از گذشته شده 
است و اگر كيفيت گندم را به طور واقعي آزمايش 
كنند، نتيجه چيزي خواهد بود كه سكوت اختيار 
خواهند ك��رد. مضاف بر آنكه اگ��ر قيمت دلار در 
كش��ور به جاي دلار آزاد و ش��ناور مديريت شده 
باشد بايد به قيمت شناور برس��د تا نوسانات بازار 

آن را تعيي��ن كند و آن موقع قطع��اً قيمت گندم 
خارجي ارزان تر از داخلي نخواهد بود. به گفته وي 
با مديريت نرخ ارز به خارجي ها سوبسيد مي دهيم، 
به گونه اي كه انگار نه انگار كالاي خارجي ارزان تر از 

كالاي داخلي است. 
   امنيت غذايي شوخي بردار نيست

همچنين عضو سابق كميس��يون كشاورزي در 
مجلس نهم نيز در پاس��خ به كس��اني كه مدام از 
واردات گندم سخن مي گويند، مي گويد: به جاي 
ش��عار واردات گندم، دولت براي امنيت غذايي و 
استقلال كشور بايد از كش��اورزان حمايت كند و 
پول گندمكاران را به موقع بدهد. بهرام بيرانوند در 
مورد كساني كه به بهانه ارزان بودن گندم خارجي 
مي گويند، به جاي توليد گندم و خريد تضميني 
هزار و 300 توماني از گندم وارداتي 900 توماني 
خارجي استفاده كنيم، مي افزايد: آنهايي كه اين 
حرف را مي زنند، مفهوم اس��تقلال و امنيت ملي 
و غذايي كش��ور را نمي دانند. ممكن است امروز 
گندم ارزان به ما بفروشند، اما گندم مانند كالاهاي 
نظامي و دفاعي كش��ور ضروري است كه بايد در 
داخل كشور تهيه شود. مگر مي شود عليه امنيت 
ملي و امنيت غذاي��ي كش��ور و از واردات گندم 

صحبت كرد، اين امر شوخي بردار نيست.

تعلل در اعلام نرخ شکر و گندم براي سال زراعي جديد 

خدمت كالاي وارداتي است نه توليد داخل ارز سوبسيدي در

طرحهايمليكهپيرشدند
در همه كشورها طرح هايي كه ملي به شمار مي رود با تغيير دولت ها هم 
از سوي دولت جديد دنبال شده و به اتمام مي رسد ولي طرح هايي چون 
مسكن مهر، سهام عدالت و هدفمندي يارانه ها به رغم اينكه در نيمه دوم 
دهه 80 آغاز شد حتي با اتمام دولت هاي نهم، دهم و يازدهم هنوز به پايان 

نرسيده است و وضعيت مشخصي هم ندارد. 
در طرح مسكن مهر كه در دهه 80 كليد زده شد مقرر شد از محل صفر 
شدن قيمت زمين و آورده نقدي اندك متقاضيان مسكن مهر و همچنين 
تس��هيلات بانكي، حدود 2 ميليون واحد مس��كن مهر س��اخته شود و 
اعتبار اختصاص يافته به اين طرح حدود ۴5هزار ميليارد تومان بود كه 
اندك اندك با پيش��رفت طرح به پروژه تزريق شد و گردش كار به شكلي 
بود كه افراد همزمان با تحويل گرفتن مسكن شان اقساط مسكن مهر را 
بازمي گرداندند و بانك مسكن هم موظف بود با باز گرداندن اين پول ها به 
بانك مركزي در فرآيند امحاي خط اعتباري گام بردارد تا اثر تورمي طرح 
محو شود اما هم اكنون از نيمه سال 96 گذشته ايم و خط اعتباري ۴5هزار 
ميليارد توماني همچنان در اختيار بانك مس��كن اس��ت و ماهانه صدها 
ميليارد تومان از محل اقساط مسكن مهر جمع  آوري مي شود ولي هزاران 

نفر از متقاضيان مسكن مهر هنوز به مسكن خود نرسيده اند. 
از سوي ديگر در سال هاي 85 و 86 مقرر شد، سهام بخشي از شركت ها 
تحت عنوان سهام عدالت بين مشمولان طرح توزيع شود و بعد از 10 سال 
و پرداخت سود سالانه اين ش��ركت ها در اين مدت به دولت در صورتي 
كه سودها ارزش سهام را پوشش داد، س��هام بين 50 ميليون نفر توزيع 
شود اما ارزش س��هام در اين بين معضلي است و مشخص نيست ارزش 
سهام عدالت در كجا كشف قيمت شده كه دولت يازدهم تشخيص داده 
هنوز از يك ميليون تومان سهام عدالت هر فرد حدود ۴00هزار تومان از 
محل سود شركت ها تأمين نشده است. حال بايد ديد عملكرد شركت ها 
و سودشان به شكلي بوده است كه حتي نتوانسته در اين 10 سال، سالي 
10درصد سود توليد كند و همچنان وضعيت اين دارايي كه گفته مي شود 
حدود 50 هزار ميليارد تومان ارزش دارد چه خواهد شد. از سوي ديگر در 
رابطه با هدفمندي يارانه ها مقرر بود با هدف حذف يارانه هاي پرداختي 
به حامل هاي انرژي و آب، برق و ... و واقعي كردن قيمت ها و اصلاح الگوي 
مصرف بهاي كالاها در پنج س��ال به طور كامل آزاد سازي شود و مبنا نيز 
قيمت هاي فوب خليج فارس بود اما اشكالي كه وجود دارد اين است كه با 
تضعيف نرخ ريال در برابر دلار اولاً قيمت هاي جاري كالاهاي مدنظر به 
هم مي ريزد و ما تا ابدالدهر بايد هدفمندي يارانه ها را اجرا كنيم و از سوي 
ديگر در دولت يازدهم آزاد س��ازي بهاي كالا گويي آنقدر از قاعده پيشي 
گرفته است كه دولت از محل هدفمندي يارانه ها درآمد هم كسب مي كند. 
به طور نمونه در سال 95 مشخص شد دولت حدود 80 هزار ميليارد تومان 
از هدفمندي يارانه ها درآمد كسب و چيزي حدود ۴۴هزار ميليارد تومان 
بين مردم يارانه نقدي تقس��يم كرد و يارانه تولي��د را نيز پرداخت نكرد، 
حال اين طرح نيز حداقل تا س��ال 95 ديگر بايد به پايان مي رسيد و بايد 

شفاف سازي شود كه اين طرح تا چه زماني ادامه خواهد يافت. 
از س��وي ديگر با توجه به اينكه دولت يازدهم در ابتداي روي كار آمدن 
مدعي وجود 1۴0 هزار ميليارد تومان بدهي دولتي و خزانه خالي بود، جا 
دارد شفاف سازي كند كه چه مقدار از دارايي هاي بلوكه شده از دولت دهم 
در جريان مذاكرات هسته اي آزاد سازي شد، زيرا ارقام مختلفي تاكنون 
در رابطه با دارايي هاي بلوكه شده در رس��انه ها مطرح شده است كه اين 
بخش ارقامي چون 50، 70، 100ميليارد دلار را در بر مي گيرد كه ترامپ 
رئيس جمهور امريكا همين اواخر رقم 150 ميلي��ارد دلار را به اين ارقام 
افزود. اگر رقم ارزهاي بلوكه شده دولت قبل در كشورهاي خارجي تنها 
75ميليارد دلار هم بوده باشد، بدهي هاي آن دولت را پوشش مي دهد، 
از اين  رو جا دارد دولت دوازدهم توضيح دهد بدهي هاي دولت كه گفته 
مي شود از مرز 850هزار ميليارد تومان عبور كرده است، بابت چه اموري 
توليد شده يا اگر براي گذشته است نس��خ حسابرسي شده اش را منتشر 
كنند. تأمين منابع بيش از 80 ه��زار ميليارد توماني از محل هدفمندي 
يارانه ه��ا و توزيع نقدي نيم��ي از اين پ��ول تحت قالب ياران��ه نقدي و 
عدم پرداخت يارانه توليد و همچنين چرايي عدم تس��ويه طلب و اقساط 
دولت از محل سود 60شركتي كه بخش يا كل سهام شان مشمول سهام 
عدالت است و گذشت 11سال از اجراي طرح و نامشخص بودن چرايي به 
اتمام نرسيدن طرح مسكن مهر و مقوله بدهي هاي ملي از جمله ابهاماتي 

است كه دولت دوازدهم بايد به طور دقيق به آنها پاسخ دهد. 

رئيس سازمان بورس خبر داد
سپردهگذاريصندوقهايبورسي

دربانکهابایدبه50درصدكاهشیابد
رئيس س�ازمان ب�ورس اوراق بهادارب�ا بيان اينکه س�پرده گذاري 
صندوق هاي بورس�ي در بانك ها از 90 درصد ب�ه ۷0 درصد كاهش 
يافته است، گفت: بايد ميزان س�پرده گذاري صندوق هاي بورسي 
در بانك ها به 50 درصد كاهش بايد. گفتني است ارزش صندوق هاي 
سرمايه گذاري بورسي به محدود 140 هزار ميليارد تومان رسيده است. 
ش��اپور محمدي اظهار داش��ت: در يك دوره اي صندوق ها 90 درصد 
منابع جذب شده را س��پرده گذاري مي كردند، اما الان وضعيت بهبود 
يافته و حدود 70 درصد منابع سپرده گذاري مي شود كه البته بايد اين 
عدد به 50 درصد كاهش يابد. رش��د قابل ملاحظه منابع صندوق هاي 
سرمايه گذاري و شركت هاي تأمين سرمايه در حوزه مالي ايران كه عموماً 
اين نهادها در تملك بانك ها هستند اين نگراني را ايجاد كرده است كه 
نكند بحران بعدي مالي ايران به دليل ضعف در نظارت از صندوق هاي 

سرمايه گذاري و شركت هاي تأمين سرمايه سر بر آورد.

وحیدحاجیپور
گزارشیک

بهنازقاسمی
گزارش2


